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Alb‑albaştrii au zburdat pe teren în a doua 
repriză a meciului de la Galaţi, în care 
au arătat o poftă de fotbal greu de egalat 
în nişte condiţii atât de puţin prielnice 
fotbalului. În această seară, în derby‑ul 
cu CFR Cluj, va fi frig afară, dar ne vom 
încălzi cu pasiunea arzătoare din teren 
şi din tribune. Deseară, pe Oblemenco, 
fie ca #vulcanul să topească gerul.

Fu viaţă 
pe gheaţă



Salut, Raul! Ai semnat cu Universitatea în vara lui 2022. Cum 
s‑a produs transferul şi ce te‑a făcut să iei această decizie?

După ce am primit oferta, am analizat puţin. M‑am uitat la 
câteva meciuri din campionat, am citit câte ceva despre club, apoi 

RAUL SILVA:
„Ador oraşul 
Craiova şi 
oamenii lui“

Încet, dar sigur, şi profitând şi de problemele medicale din centrul 
defensivei, RAUL SILVA devine un veritabil lider al Ştiinţei. A lipsit 
din primul 11 în doar trei meciuri în acest sezon: înfrângerile cu 
Rapid şi FCSB şi egalul cu FCU. În acele trei meciuri am primit 6 
goluri, adică o medie de 2 pe meci. Cu el pe teren, însă, Ştiinţa 
a primit doar 0,78 goluri pe meci. Despre ce l‑a motivat pe 
brazilianul nostru să semneze, acum un an şi jumătate, şi ce îl 
motivează încă, în interviul de mai jos.



mi‑am întrebat şi un prieten, pe Mario Felgueiras (nota noastră – 
portarul portughez ajuns prima oară în prima ligă ca împrumut de 
la Braga la FC Braşov şi apoi a apărat la CFR Cluj). Am vorbit şi cu 
Gustavo. Din tot ce am aflat, m‑a atras mult Universitatea Cra‑
iova, pentru că m‑am identificat cu istoria clubului. De‑a lungul 
timpului, Craiova a fost singură împotriva tuturor şi uneori şi eu 
m‑am simţit la fel. 

Care este cea mai frumoasă amintire pe care o ai din acest an 
şi jumătate la Craiova?

Primul derby în care am jucat, cel cu FCU, când am câştigat cu 
2‑1. Am făcut un joc bun, iar în timpul partidei şi mai ales după 
suporterii noştri au făcut o atmosferă grozavă. A fost ziua în care 
am realizat pasiunea de la acest club. Să joci cu astfel de senti‑
mente în spate e tot ce‑şi poate dori un fotbalist.

Ce te‑a impresionat cel mai plăcut la oraş?
Ador oraşul şi mai ales oamenii lui. Absolut unde merg sunt 

primit cu căldură, afecţiune şi respect. Le mulţumesc pe această 
cale craiovenilor şi în special oamenilor din club, care mereu au 
făcut tot ce ţine de ei ca să mă facă să mă simt ca acasă.

Te‑ai născut la Belem, un oraş din nordul Braziliei, foarte 
aproape de ecuator. Cum e viaţa în oraşul tău natal? Care sunt 
cele mai frumoase amintiri pe care le ai din copilărie?

Belem este un oraş minunat. Sigur, are şi problemele sale soci‑
ale, ca orice oraş din Brazilia probabil. Dar este plin de oameni 
calzi şi primitori, are un climat plăcut şi o bucătărie excelentă. 
În acest moment e în plină dezvoltare şi ţin pumnii pentru toţi 
cei de acasă, ai mei, să meargă totul spre bine. Cele mai frumoase 
amintiri de când eram copil sunt Crăciunurile petrecute cu fami‑
lia şi nesfârşitele meciuri de fotbal cu prietenii, în cartier.



Am vrea să ştim mai mult despre familia ta şi povestea voas-
tră. 

Consider că familia este cel mai de preţ bun pe care îl putem avea 
pe acest pământ. Mă bucur să vă pot spune că ambii mei părinţi 
sunt bine. Mama mea tocmai a învins un cancer şi sunt foarte 
mândru de ea, e modelul meu în ceea ce priveşte dârzenia cu care 
reuşeşte să depăşească orice greutate. Am şi o soră, care este cea 
mai bună prietenă a mea. Nu suntem aproape fizic, dar datorită 
internetului vorbim mereu şi mi‑e dor de ea ceva mai puţin.

În afară de fotbal, ce alte jocuri te jucai cu prietenii tăi când 
erai copil? 

Nu îmi amintesc jocuri ale copilăriei, în Brazilia este o cultură 
a sportului şi a competiţiei şi asta ne jucam cel mai mult. În afară 
de fotbal, îmi amintesc că jucam des volei şi baseball, şi ele spor‑
turi foarte populare în Brazilia. 



Transferul la Craiova a însemnat prima ta experienţă într‑o 
ţară unde nu se vorbeşte portugheza. Cât de grea a fost adap-
tarea şi cum te înţelegi acum cu colegii şi staff‑ul?

Nu a fost uşor, mai ales la început, dar i‑am avut aici pe conaţi‑
onalii mei Gustavo şi Rivaldinho, care m‑au ajutat mult şi mi‑au 
devenit prieteni apropiaţi. Sigur, au fost şi ceilalţi colegi, care au 
avut răbdare multă cu mine, până am reuşit să mă adaptez şi să 
înţeleg noua cultură şi cerinţele de la club. Acum sunt bine, mă 
simt foarte integrat, deşi româna mi se pare încă o limbă compli‑
cată, cu care nu mă descurc foarte bine deocamdată (nota noas-
tră – acest interviu a fost realizat mai ales în portugheză). 

Cine e cel mai bun prieten al tău din România şi ce îţi place 
la el?

L‑aş numi pe Basilio Ndong, cu care sunt şi coleg. Sigur îl ştiţi, 
nu? (râde). E un băiat senzaţional, îmi place mult energia lui. E 
mereu vesel şi pozitiv şi e o reală plăcere să‑l ai în preajmă.

Ce a adus nou la echipă antrenorul Petev şi cum vă înţelegeţi 
cu el?



Petev este un mare antrenor. Are o mentalitate foarte limpede 
şi e un tip muncitor şi dedicat. Venirea lui ne‑a dat multă încre‑
dere în noi. Sperăm sincer să rămână cât mai mult timp pe bancă, 
pentru că schimbările dese de antrenori au reprezentat una din‑
tre problemele din ultima vreme. Avem nevoie de continuitate şi 
de constanţă şi cred că le putem obţine alături de domnul Petev.

Am arătat mult mai bine în meciul de la Galaţi, care este expli-
caţia pentru acea repriză a doua excelentă?

Nu am făcut deloc ce ne propuseserăm în prima repriză. Poate 
că şi condiţiile speciale meteorologice ne‑au influenţat, mai ales că 
am întâlnit un adversar foarte greu de bătut pe teren propriu. La 
pauză, am fost încrezători şi nu ne‑am pierdut cumpătul, am dis‑
cutat calm despre anumite detalii legate de ce nu făcuserăm bine 
şi am ieşit foarte montaţi şi încrezători că vom întoarce soarta 
meciului. Şi am făcut‑o, a fost o partidă excelentă şi e meritul 
întregului grup.



Următorul meci este cu CFR, multipla campioană a ultimelor 
ediţii de campionat. Cum crezi că va fi meciul şi care crezi că 
sunt avantajele noastre în faţa lor?

E un meci special, pentru că CFR Cluj este unul dintre marile 
cluburi ale acestei ţări şi se simte la ei acest pedigree al succesu‑
lui. Ca orice partidă cu ei, va fi foarte dificil. Atuurile noastre sper 
să fie unitatea dintre noi, dar şi dintre noi şi suporteri, precum şi 
încrederea foarte mare în forţele noastre pe care o simţim după 
ultimele două victorii.

Cum arată o zi perfectă din viaţa ta, de dimineaţa până la cul-
care?

Atâta timp cât sunt sănătos şi îi am aproape pe oamenii pe care 
îi iubesc, orice zi e una perfectă pentru mine.

Îţi mulţumim şi te rugăm ca, la final, să le transmiţi ceva în 
limba română suporterilor care vor citi acest interviu.

Ne luptăm în fiecare zi pentru a vă aduce bucurie şi a câştiga 
cât mai multe meciuri. Avem nevoie de tine lângă noi, pentru că 
împreună suntem mai puternici. Ştiinţa forţa!

PA R T E N E R I  U N I V E R S I TAT E A  C R A I O V A



Ş T I I N Ţ A  L A  Z I

Screciu: „De mult 
nu am mai văzut 

o atitudine atât de 
bună la antrenamente 

şi la meciuri“
• Întreaga echipă a impresionat în partida cu Oţelul, iar Alexan‑

dru Mitriţă a reuşit un hattrick. Pasele pentru cele trei goluri 
ale micuţei noastre extreme au fost însă cel puţin la fel de reu‑
şite. La primul, Markovic a pasat cu călcâiul printre fundaşii 
adverşi, la al doilea Bancu l‑a lansat perfect pe culoar de la mare 
distanţă, iar la ultimul Creţu a centrat ideal cu piciorul stâng, 
după o acţiune personală în banda stângă. Mitriţă, Bancu şi 
Creţu au prins toţi echipa etapei. Cu cele trei reuşite, Mitriţă 
a preluat conducerea în topul golgheterilor Universităţii din 
acest sezon.

• Nu doar Screciu şi Bancu şi‑au ajutat Naţionala să se califice la 
Euro 2024, ci şi Kurtic. Mijlocaşul sloven nu a mai fost titular 
după accidentarea suferită la începutul anului, însă are prezenţe 
în ultimele 6 meciuri consecutive ale Sloveniei, 5 dintre acestea 
fiind victorii.  Slovenia s‑a calificat la Euro 2024 dintr‑o grupă 
cu Danemarca unde a reuşit să adune la fel de multe puncte ca 
rivalii nordici, 22. Kurtic are deja 88 de selecţii în tricoul Naţi‑
onalei ţării sale.

• Integralist pentru Naţionala ţării sale, Guineea Ecuatorială, Basi‑
lio Ndong s‑a bucurat şi el de un start perfect în preliminariile 



Cupei Mondiale. Gunineea Ecuatorială a învins în primele două 
meciuri din grupa de calificare H, după un dublu 1‑0, cu Liberia 
respectiv Namibia. Ndong şi coechipierii lui se vor bate la pri‑
mul loc (calificabil la Mondial) cu Tunisia, care a acumulat şi 
ea tot maximum de puncte din primele două partide. Calificată 
deja şi la Cupa Africii pe Naţiuni, care se va desfăşura în această 
iarnă în Coasta de Fildeş, Guineea Ecuatorială trece printr‑o 
perioadă excelentă, fiind neînvinsă atât în preliminariile Cupei 
Africii pe Naţiuni, cât şi în cele pentru Cupa Mondială. La tur‑
neul final din Coasta de Fildeş, Guineea Ecuatorială face parte 
dintr‑o foarte dificilă Grupă A, unde vor întâlni gazdele, Nige‑
ria şi Guineea Bisau.



• Screciu: „N‑am mai văzut de mult echipa într‑o formă şi cu o 
atitudine atât de bune. Nu mă refer doar la meciuri, cât mai 
ales la antrenamente. Toţi suntem foarte concentraţi şi cred că 
dacă o să rămânem pe drumul pe care ni‑l impune Mister cred 
că viitorul va arăta foarte bine.“

• Petev: „Contează mai puţin cum va juca CFR‑ul, ci cum jucăm 
noi. Ei pot să joace şi cu 3, şi cu 4, şi cu 5 pe fund, dar noi tre‑
buie să ne facem jocul nostru.“ În stilul Mangia, Ivaylo Petev 
este un antrenor care consideră că adversarii trebuie să se adap‑
teze la stilul lui de joc, nu invers, aşa că a lăsat de înţeles că 
nu‑şi face multe probleme legat de cum va decide Mandorlini 
să abordeze partida.

• Patru jucători alb‑albaştri sunt la un cartonaş galben de sus‑
pendare: Screciu, Mateiu, Vlădoiu şi Căpăţînă.



UNIVERSITATEA – CFR ÎN CIFRE

Mai tineri  
şi mai valoroşi

• Nu mai puţin de 38 de partide s‑au disputat în acest derby deja 
tradiţional al Superligii. 11 au fost câştigate de Universitatea, 
14 de CFR Cluj, iar 13 s‑au încheiat la egalitate. Ultimele 3 par‑
tide directe, două la Cluj şi una la Craiova, au înregistrat acelaşi 
scor, 1‑1, iar Ştiinţa nu a pierdut în ultimele 4. Ultima victorie 
a CFR‑ului datează din 11 septembrie 2022, când trecea cu 2‑0 
pe teren propriu de Craiova lui Rădoi.



• Clujenii nu au mai învins pe Oblemenco din mandatul lui Ouzou‑
nidis la Universitatea, când se impuneau cu 3‑1 într‑un meci 
contând pentru playoff‑ul sezonului 2021‑2022. 

• La fel ca în derby‑urile cu Dinamo, Andrei Ivan este cel mai 
bun marcator din partidele directe, cu 6 reuşite. Este urmat de 
Ciprian Deac, cu 5 goluri în meciurile directe, şi de Gustavo şi 
Adrian Păun, fiecare cu câte 4.

• După mulţi ani de dominaţie a CFR‑ului, anul acesta este pri‑
mul când site‑ul de specialitate Transfermarkt estimează lotul 
Universităţii ca fiind mai valoros decât al rivalei din Ardeal. 
630.000 de euro e valoarea medie a unui fotbalist de la Ştiinţa 
şi doar 585.000 media CFR‑ului. De asemenea, Craiova are lotul 
mai tânăr, cu o medie de vârstă de 24,5 ani, cu doi ani mai mică 
decât a adversarilor.

• Golgheterii celor două echipe sunt Philip Otele, cu 6 reuşite, 
respectiv Alexandru Mitriţă, cu 5 goluri. În ceea ce priveşte 
clasamentul assist‑urilor, Nicuşor Bancu a preluat conducerea 
Ştiinţei în el după un meci excelent la Galaţi, cu 6 pase de gol, 
faţă de cele 5 ale lui Mitriţă. La clujeni, cei mai buni pasatori 
au doar câte 4 assist‑uri, Bîrligea şi Otele.

• Va fi un meci foarte interesant şi din perspectiva perioadelor 
din meci în care cele două echipe înscriu cel mai mult. CFR‑ul 
marchează cele mai multe goluri în ultimul sfert de oră al pri‑
mei reprize (26% din golurile lor au fost marcate între minu‑
tele 31 şi 45), în timp ce Universitatea pare o echipă foarte bine 
pregătită fizic, cu 36% din goluri marcate în sfertul 76‑90.



Adversarii la zi  CFR Cluj

Presiune mare 
pe Mandorlini

• CFR e într‑o perioadă slabă, cu o singură victorie în ultimele 7 
partide, 6 în campionat şi una în Cupă. Deşi în această vreme 
a pierdut doar o dată, 0‑1 la Sibiu, Andrea Mandorlini ar putea 
avea postul ameninţat, mai ales având în vedere săptămâna 
extrem de dificilă care îl aşteaptă. După meciul de pe Oble‑
menco, CFR va juca un meci de care pe care la Rapid, în Cupa 
României, şi apoi va primi vizita FCSB‑ului în campionat.



• În acest sezon, CFR are probleme mai ales în deplasări. A câş‑
tigat doar de 3 ori pe terenuri străine în acest sezon, iar ultima 
victorie „afară“ în campionat este de la începutul lunii septem‑
brie, când au învins cu 4‑1 la Voluntari. De atunci, au mai jucat 
la Rapid, Dinamo, U Cluj, Sibiu şi Iaşi şi nu au reuşit niciun 
succes.

• Conducerea echipei susţine că postul lui Mandorlini nu este în 
pericol, atâta timp cât echipa este în grafic pentru câştigarea 
titlului. Investitorul Ioan Varga s‑a declarat chiar mulţumit de 
faptul că „echipa joacă altceva“ de la venirea italianului. Varga 
şi Balaj insinuează că perioada slabă este mai degrabă cauzată 
de o valoare scăzută a jucătorilor şi au anunţat amândoi tran‑
sferuri noi în iarnă, în special în compartimentul ofensiv. 

• Întăririle ofensive se cer şi în contextul în care clujenii au rezi‑
liat de comun acord contractul cu un fost golgheter al campi‑
onatului, Jefte Betancor. Acesta a cerut să plece, motivând că 
nu îi convenea stilul de joc şi că era folosit prea puţin.

• Clujenii i‑au recuperat pe Camora şi Krasniqi după accidentări, 
însă le lipsesc în continuare Konoplyanka şi Manea, care vor fi 
refăcuţi abia de săptămâna viitoare. Nu au niciun jucător sus‑
pendat.

• Andrea Mandorlini: „Cred că Ivaylo Petev a schimbat în bine 
jocul Universităţii, pentru că a dat o identitate clară unei forma‑
ţii despre care toţi ştiam deja că are calitatea tehnică necesară. 
Mi‑a plăcut meciul lor de la Galaţi, Craiova va fi una dintre cele 
3 sau 4 echipe care se va lupta la titlu până la final.“



AMINTIREA SĂPTĂMÂNII: 

8 DECEMBRIE 1982

Memorabila 
confruntare dintre 
Zaibăr şi Bordeaux

Era într‑o miercuri, dragii moşului… Încă din dimineaţa acelei zile 
de 8 decembrie ’82, în ciuda frigului care pătrundea până‑n os, zeci 
de mii de olteni (unii spun că doar 40, alţii se jură c‑au fost 50 de 
mii) luau drumul stadionului Central cu noaptea în cap, pentru ulti-
mul meci european al anului calendaristic: la Craiova venea mag-
nifica Bordeaux. Nimeni nu ştia de pe atunci că suporterii ambelor 
formaţii trăiau în perioada cea mai glorioasă din istoriile ambelor 
cluburi.



Cu francezii nu era de glumit
În anii ’80, Girondins de Bordeaux nu era un simplu club de 

fotbal, ci o veritabilă selecţionată de fotbalişti strălucitori. A 
fost, de altfel, deceniul de aur al echipei franceze, care a câşti‑
gat în acea perioadă trei titluri de campioană a Franţei (sezoa‑
nele ‘83‑‘84, ‘84‑‘85 şi ‘86‑‘87) din totalul de şase, plus două 
cupe. 

Din teren străluceau Giresse, Lacombe, Tigana, Girard sau 
Thouvenel, struniţi de pe bancă de legendarul manager Aimé 
Jacquet, cel care în 1998 avea să obţină, pe lângă multiplele 
trofee de la Bordeaux, primul titlu de campioană mondială din 
istorie pentru Franţa. 

Francezii veneau la Craiova după ce obţinuseră locul 3 în 
ediţia precedentă de Ligue I, dar progresul şi potenţialul lor 
erau vizibile şi admirate de toată Europa. Mulţi ani mai târ‑
ziu, în diverse interviuri nostalgice acordate presei române, 
foşti jucători ai francezilor aveau să numească patru entităţi 
care le‑au suflat o calificare în sferturi pe care o considerau ca 
şi obţinută: „uriaşul vârf de atac“ (se refereau la Cămătaru), 
minunea cu cârlionţi blonzi de la mijloc (Balaci), un portar 
de excepţie (Lung), dar mai ales incredibila presiune pusă de 
publicul oltean.

Fănuş cel zglobiu şi ghetele de aur
Era meciul retur al acelei optimi de finală din Cupa UEFA, 

după ce turul fusese câştigat de francezi, 1‑0, după un penalty 
controversat transformat de Alain Giresse. Accidentat, Ilie Balaci 
nu apăruse pe teren în acel meci tur, dar poate că tot răul a fost 
spre bine. La partida revanşă, francezii înşişi aveau să rămână 
„bouche bée“ de calitatea optarului nostru, care „exploda“ către 
poarta adversă cu forţa şi viteza unei tornade.



La acel retur în care toată suflarea craioveană se înghesuia şi 
îşi ţinea de cald în tribunele împachetate de cojoace şi de pur‑
tătorii lor, Ilie Balaci revenea în primul 11 şi dirija, ca de obi‑
cei, jocul echipei sale. Cei care nu au fost suficient de norocoşi 
cât să prindă un loc pe stadion trăiau totuşi meciul cu sufletul 
la gură, transmis la TV în comentariul inconfundabil şi atât de 
iubit al lui Cristian Ţopescu.

În minutul 37, Balaci cere mingea la un corner scurt şi începe 
o cascadă de driblinguri de‑a lungul liniei de fund, către poarta 
adversă, oprită in‑extremis de apărarea franceză. Rezultă un 
nou corner, un fundaş francez respinge cu capul centrarea, dar 
de la 16 metri vine lansat Aurică Ţicleanu, care, cu un voleu 
febril din săritură, lansează un trasor (din franţuzescul „tra‑
seur“, apropo) care se opreşte în vinclul lui Ruffier. 

Vor fi urmat nenumărate acţiuni ofensive ale Ştiinţei, care 
se prăvălea către poarta francezilor într‑un atac continuu şi 
nestăpânit. Ratam însă imens, iar când fundaşii şi portarul, 
eroici de altfel, erau în sfârşit bătuţi, venea bara ca să ne blo‑
cheze fericirea. În minutul 101 de prelungiri, însă, Gheorghiţă 
Gelolgău, cel iubit „din Craiova la Glasgow“, a urmărit ca un 
veritabil Kamikaze o lansare în adâncime şi a ciupit mingea 
pe lângă Ruffier, cu preţul unei accidentări. Se făcea 2‑0 şi cei 
aflaţi pe stadion şi‑au simţit, pentru câteva clipe bune, sufle‑
tele suspendate în Rai. 

După partidă, îndrăgostitul de Ştiinţa Fănuş Neagu, cel care 
fusese membru al delegaţiei noastre şi responsabil cu buna dis‑
poziţie la ambele meciuri, scria memorabila frază „zaibărul a 
învins Bordeaux‑ul!“. Şi aşa a fost şi, cine ştie, poate că va mai fi.



Tabloul anului:  
Alecşi în zăpadă

Ştiinţa a făcut un spectacol ofensiv în repriza secundă a parti‑
dei câştigate la Galaţi. La scorul de 1‑1, o dublă ocazie la poarta lui 
Dur‑Bozoancă s‑a încheiat cu Mitriţă şi Creţu aşezându‑se unul 
lângă celălalt în troianul de zăpadă de lângă bară, cu mâinile în 
poală, discutând calm, deşi meciul era în plină desfăşurare. Ima‑
ginea, surprinsă inspirat pe reluările transmisiei în direct, a deve‑
nit ulterior virală pe internet.



Fără să realizeze măcar, cei doi Alex ai noştri au recreat spontan 
o imagine care avea deja un corespondent profund în mentalul 
colectiv al fiecăruia dintre noi. Faimosul psiholog şi antropolog 
Carl Jung vorbea despre arhetipuri, nişte imagini sau concepte 
pe care toţi oamenii de pe planetă le împărtăşesc fără să fie con‑
ştienţi de asta, pentru că se nasc cu ele. Imaginea a doi prieteni 
sau vecini care se aşază undeva şi stau de vorbă, cu expresii mai 
degrabă nemulţumite, dar hâtre şi lipsite de agresivitate, este un 
astfel de arhetip. E o imagine pe care, fără să ne dăm seama de 
asta, am mai văzut‑o de zeci şi chiar de sute de ori înainte, motiv 
pentru care ne‑am putut conecta la ea instantaneu.

Vreţi o veste şi mai bună? Nu doar la această imagine cu doi 
hâtri în zăpadă ne‑am putut conecta, în timpul ultimului meci 
de campionat. Am mai recunoscut ceva în el, ceva ce ţinea mai 
mult de fotbalul propriu‑zis decât de influenţele culturale. Am 
recunoscut viteza şi combinaţiile ofensive fulgerătoare care fac 
fotbalul, de obicei un simplu sport, să îşi depună candidatura la 
statutul de artă. Am văzut un ritm de joc şi chiar nişte trasee pe 
care, deşi se desfăşurau în direct, le ştiam deja. Le văzuserăm la 
atâtea şi atâtea echipe care au practicat, de‑a lungul timpului, 
acest tip furtunos de fotbal ofensiv. Şi, ar zice Jung, poate chiar 
ne născuserăm ştiindu‑le. În această seară, la Craiova, vom avea 
şansa să le vedem din nou, în penultimul meci al anului de la noi 
de acasă.


